

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

[Texte]

Tuesday, June 27, 1989

• 1534

The Chairman: Pursuant to Standing Order 108.(2) and in accordance with our mandate, the Department of National Revenue is going to review with us the income tax form.

We know the minister and the deputy minister, Pierre Gravelle. The minister has brought with him hosts of supporters, in order either to wow us or tell us that the department has no work to do, and people can come here and enjoy the company of the finance committee. We have Robert Roy, Robert Beith, Robert D'Avignon, Robert Read, Erle Parker, Don Brooks, Claude McDonald, George Venner, Charles MacNab, Wayne Hood, and maybe others, I am not sure.

• 1535

Mr. Minister, are you going to produce the same form next year as you did last year?

Hon. Otto John Jelinek (Minister of National Revenue): If we may, we will show you the changes we have made. I would also like to make a few preliminary comments.

As you know, we were asked here to show you a draft of the forms for next year. Before we do—and I will have an official take you through it in more detail—I would like to very quickly, because I know members are anxious to move on to other things and other responsibilities, show you a synopsis of the results of last year's and some of the major changes that are going to be taking place this year.

[Video Presentation]

The Chairman: The chairman cannot see the bloody slides.

Mr. Jelinek: You will recall that there was great concern that because of phase one of tax reform people were going to be confused, have greater errors and have more outside consultants; they were going to be slow in filing their income tax and we were going to be even slower assessing it.

Well, the figures speak for themselves. As of June 19, we have received over 600,000 more returns than last year. We have assessed nearly 200,000 more than the previous year. Refunds went out more quickly, and there were more of them. As you can see, there is an increase of some 600,000 more Canadians receiving refunds and the

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

[Traduction]

Le mardi 27 juin 1989

Le président: Conformément à l'article 108.(2) du Règlement, le ministre du Revenu national et ses fonctionnaires vont nous expliquer les formulaires d'impôt sur le revenu.

Nous connaissons le ministre et le sous-ministre, M. Pierre Gravelle. Le ministre est accompagné de beaucoup de ses partisans soit pour nous impressionner, soit pour nous dire que le ministère n'a pas de travail à faire et que son personnel peut venir ici pour se distraire en compagnie du Comité des Finances. Nous avons messieurs Robert Roy, Robert Beith, Robert D'Avignon, Robert Read, Erle Parker, Don Brooks, Claude McDonald, George Venner, Charles MacNab, Wayne Hood, et peut-être d'autres, je n'en suis pas sûr.

Monsieur le ministre, les formulaires de l'an prochain vont-ils être les mêmes que ceux de l'an dernier?

L'hon. Otto John Jelinek (Ministre du Revenu national): Avec votre permission, nous allons vous présenter les changements que nous avons apportés. Je voudrais faire aussi quelques observations en guise d'introduction.

Vous nous avez demandé de vous présenter une ébauche des formulaires pour l'an prochain. Auparavant—je demanderais à un fonctionnaire de vous les expliquer de façon plus détaillée—je voudrais vous présenter très rapidement, car je sais que les membres du comité sont impatients de passer à d'autres questions, un résumé des résultats de l'an dernier ainsi que certains des importants changements qui entreront en vigueur cette année-ci.

[Présentation vidéo]

Le président: Le président ne peut pas voir les diapositives!

M. Jelinek: Vous vous souviendrez que beaucoup craignaient qu'en raison de la première phase de la réforme fiscale les contribuables ne soient embrouillés, qu'ils ne fassent plus d'erreurs et qu'ils s'adressent en plus grand nombre à des conseillers fiscaux; on craignait aussi qu'ils prennent trop de temps pour remplir leur déclaration et que nous en prenions davantage encore pour établir l'impôt exigible.

Et bien, les chiffres se passent de commentaires. Au 19 juin, nous avons reçu 600 000 déclarations de plus que l'an dernier à pareille date et nous avons déjà traité près de 200 000 déclarations de plus que l'an dernier. Un plus grand nombre de remboursements ont été envoyés plus rapidement. Comme vous pouvez le voir, quelques 600